
Překlad materiálu – 15 let seniorského partnerství

Zpráva o činnosti rakouské seniorské Rady z období 2000 do poloviny 2015 společně

z historií.

Historie

V Rakousku už v mezi- válečném období byli spolky, které se daly dohromady. V odborové
organizaci ve veřejné službě už byly důchodové skupiny. Ke vzniku důchodových organizací,
které byly v Rakousku plošně utvořeny a jsou účinné, ale došlo až po druhé světové válce.
V Rakousku bydlící důchodci, patří zřetelně více jak půlka do seniorských organizací, kde
mají zastoupeny svoje zájmy a ne pouze nabídky pomoci a očekávání v jejich odpočinku.

Tato situace se ukázala dobře před čtvrt stoletím, tedy na počátku 70 let. Myšlenka, která
různé důchodce a seniorské organizace uvádí ke společnému zastřešeni, leží ve vzduchu a
je poprvé v roce 1973/74 od tehdejšího spolkového kancléře Dr. Kreisky, iniciována.

Rok 1976 byl založen základ Rakouské seniorské rady na základě tehdejšího existujícího
statutu. Základními členy byl důchodcovský spolek Rakouska, hlavní skupina důchodců
odborových organizací a společenských služeb, dále skupiny odb. organizací železničářů,
sociální frakce a důchodci odb. organizací ve veřejných službách, poštovní a telegrafický
zaměstnanci, dále skupiny bankovních důchodců v odborech a soukromé skupiny, například
zaměstnaní – důchodci a pečovatelský  ,,ochranní spolek,, . Posledně jmenovaná základní
skupina se v průběhu doby rozpustila.

Bezprostředně po založení a v polovině 80 let měla seniorská rada účinek zvláště pro obsah
informací, pro členské informace, pro důležité žádosti. Stanovisko k důležitému zákonnému
projektu, bez toho, že by se podařilo pro seniorskou radu jednotně dosáhnout odborného
práva.

Během UNO-konference k otázkám stáří, bylo v roce 1982 ve Vídni jednáno o spolupráci
seniorských organizací, které se bez problematiky osvědčily.  Otto Rosch, který byl
prezidentem penzijního spolku, byl v roce 1992 zvolen prezidentem seniorské rady. V tom
samém roce byl Stefan Knafl zvolen spolkovým předsedou spolkového spolku. Éra
rozhovorů mezi oběma největšími Rakouskými důchodovými organizacemi se přerušila.
Kontakty obou vrcholových členů nejsilnějších seniorských organizací se vztahuje
především na instalaci jednotlivých poradců.

Pro seniory byl ustaven orgán spolkové vlády, ale neměl součinnost nad rámec Rakouské
seniorské rady. V roce 1994 bylo skrze vyhlášku spolkového kancléře a spolkového
seniorského poradního sboru rozhodnuto tuto seniorskou radu zastoupit člensky silnou
seniorskou organizací, která byla vytvořena. Zkušenosti z dobré spolupráce sen. zástupců
v tomto sboru, které mělo rozdvojené vedení, dělalo problémy. Proto sen. rada rozhodla
vytvořit jedno zájmovém zastoupení. K tomu byla ale nutná jedna žádoucí osoba, která  k
sen.  radě patří. Po dlouhodobém projednávání se ukázalo, že požadovaný cíl je těžko
schůdný. Přesto se podařilo vytvořit jednu zastřešující organizací pro sen. organizace. 

V rámci úplné sbírky dne 3. října 1997 byly upraveny stanovy a došlo k rozšíření, které od
roku 1976 existovalo ve spolkové republice, které veškerá zastoupení v spol. republice  sen.



organizacím umožňuje mít možnost, jako základ zastoupení svých zájmů, vytvořit pro staré
lidi oporu v tehdejším platném ustanovení. Spolkový kancléř  zřídil a umožnil tak spolkovým
seniorům možnost vstoupit k Rakouské sen.radě a sen. organizacím určit minimální počet
( minimálně členský počet 10.000 ve třech spolkových zeních) členů. V analogii k tomu, bylo
nutné omezit odborářské mládeži referáty pro tyto pevné důchodové organizace a také
umožnit přístup k OGB. Nařízení sboru má další prvky, jako například základní zákonné
hlasování 2/3 většiny. Například v případě, že by mělo dojít k usnesení o roční výměně
předsednického vedení.  Uprostřed roku 1998 bylo přání zastupitelů sen. organizací a
spolkového sen.  sboru postavit na jednu zákonnou bázi poskytované účetnictví. Ustavení
předešlého nařízení spol. kancléře bylo převzato a zákonní základ sen. 

erpání bylo dle spol. zákona převzato (spolkový seniorský zákon). V (BGBI. I Nr.84/1998)
bylo stanoveno, že rakouská strana všechna právní a potřebné věci budou vrcholnými
orgány splněny. Určeny byly dále možnosti, které zastřešující spolek sen. organizaci dalo
jisté úkoly, které mohou být přenášeny dle zákona, který platí od 1. 

ervence 1998.

Dle spolkového kancléře, podle paragrafu 24 ods.4 spolkového sen. zákona (BGBI. II Nr.
388/1998) bylo zjištěno, že rakouská sen. rada splnila, dle zákona, všechny zastřešující
spolky. 

Smlouvou ze dne 30. 11. 1998 s Rakouskou republikou, je vnímáno vedeným obchodní
společnosti sen. rady, jakož i odvíjením celospolečenské sen.podpory a je ošetřeno
spolkovým účtem.

 Předsednické vedení Rakouské rady ročně mění předsedy obou nejsilnějších zástupců
sen.organizací ( důchodcovský spolek, respektně sen. svaz). Oba předsedové a dalších 17
členů patří od okamžiku jejich zvolení do spolkové sen. rady jako plně zmocněni členové
předsednictva do předsednictva Rakouské sen.rady, bez toho, že by zvláštní volby, skrze
valné hromady, potřebovaly. (Tento právní stav se v roce 2013 mění, nyní budou všichni
funkcionáři volení dle platné sbírky).

Sen. rada se zříká vybírání povinných příspěvků, které starší spolky nechtějí přiznávat.
Rakouští seniorky a senioři do dneška si sami rozhodovali, koho a jakou organizaci se
rozhodnou podpořit, dle příslušnosti k organizacím.

V březnu 1999 vrátil předseda Pras NR aD Rudolf Poder (důchodcovská skupina) funkci do
rukou úřadujícímu prezidentu sen.rady. BM aD Karl Blecha převzal tento čestní úřad a
vystřídal následně LH-Stv. aD Stefana Knafla ( sen. svas) v předsednictvu Rakouské rady.

S novelizací zákona o ochraně spotřebitelů (BGBI I Nr. 185/1999) byla Rakouské sen. radě
přiznáno právo svazové obžaloby, podle § 28 KSchG. Novela vstoupila v platnost 20. srpna
1999. Poprvé byla pracovní skupina sestavena podle návrhu jednoho spolkového sen.
svazu, který byl ve spolkovém sen.zákonu schválen.

V rámci jedné rakouské sen.rady společně s rak.spolkovým mládežnickým spolkem byl
vyvinut tlak a tak začaly řady akcí. Ve Vídni a Burgenlandu vznikla jedna akce pod titulem ,,
Dialog generací,, která proběhla.



2000 (Počátek sociálního partnerství)

Podporu v obchodním řádu spolkové seniorské rady byla na zasedání předsednictva 19. 1.
2000 zřízena a usnesena Rakouská seniorská rada.  Před oběma prezidenty proběhlo
hlasité a společné jednání o společných zájmech seniorek a seniorů z celé země.

V rámci jedné tiskové konference prezentovali prezidenti sen.rad  21. ledna 2000 požadavky
Rakouské sen.rady vůči budoucí spolkové vládě.

S účinnosti od 1. dubna 2000 vstoupila v platnost novela ke spolkovému seniorskému

zákonu (BGBI. I. Nr. 46/2000). Rakouská sen. rada byla dle zákona podle § 24 ods. 1

B-SG jako vrcholní orgán seniorských organizací zastoupena. Čerpání a zachování

zájmů Rakouských sen. profesí.

V záležitostech, které se mohou dotknout seniorských zájmů, byla rak. seniorská rada

zákonně v zájmovém zastoupení zákaznické služby ekonomicky zrovnoprávněna

s rolnictvem. 

Další změna postihlo místo spolkové sen. rady u spolkového ministerstva pro sociální
bezpečnost a generací (dlouhodobě spolkový kancléřský úřad) přešlo pod předsednictví
spolkového ministra resp. spolkové ministryně tohoto rezortu. Seniorské radě přidělen
výraz,, Obchodní místo seniorské rady při spolkovém ministerstvu pro sociální bezpečnost a
generaci a založení spolkového seniorského poradce,,.

V rámci předsednického zasedání z 14. 11. 2000 byly vzneseny další požadavky Rakouské
sen.rady na spolkovou vládu veřejně uplatňovat a okamžitě zahájit rozhovory a požadovat
jednání s příslušnými ministry spolkové vlády. Při přijetí členů seniorské rady u spolkového
prezidenta Dr. Thomas Klestila přislíbil jim svoji plnou podporu a jednání se seniorskými
zástupci.

Na základě novely k ASVG došlo v roce 2000 k jednomu omezení možnosti
spolurozhodování sen. zástupců v rámci ročního důchodového účtu. Naproti tomu bylo
pozitivně doplněno zastoupení sen. zástupců pro poradní sbory soc. pojištění.

2001

Na základě uznání zákonného zájmového zastoupení seniorů se může stát, když část těchto
potíží je v rozběhu, zúčastnít se na  parlamentní poradě sen. rady a, ke zděšení expertů,
v pracovní skupině k důchodcovským reformám a rovněž v kontextu k evropským cenovým
relacím. Dále byl člen nár. výboru k evropskému roku nominován jako mluvčí v roce 2001.
Účast na mítinku byl také český výbor pro přípravu stárnutí 2. Světového zasedání (23. – 26.
dubna 2002) ve Vídni.



Z účasti na dalším důležitém procesu, zůstala sen. Rada, vzdor své pozice a intervencím,
vyloučena. Zvláště byla uvedena souvislost výhrad k reformnímu dialogu  I a III  jakož
vrcholové jednání k přestavbě sociálního pojištění.

V souvislosti z 58. ASVG-Novelle bylo na základě zákona uznám návrh zákona zastoupení
sen. rady  na ,,sociálním – a zdravotním  fóru Rakouska,,  jako nový soubor vrcholového
svazu, který byl zřízen.

V rámci zasedání předsednictva z 7.6.2001 byl předložen řídící komisi ,, prezídiu,,
přejmenovat dementně znějící návrh na ,, plnou změnu stanov sbírky,, a rozhodnutí jeho
obsahu předložit prezidiu. Aby spolu související změny souhlasily, musí také být zpracováno
obchodní uspořádání sen. rady.

Na základě jedné novely v zákoně v pojišťovací smlouvě byla v září 2001 sen. rada
rozhodcem legitimně uznána. Sen. rada musela být o změnách obchodních podmínek,
informována.

2002

V roce 2002 následuje vzrůst zapojení do politického života rozhodujícího procesu, přesto se
musí z některých věcí, pod připomínkou na právní postoj a rovnoprávné jednání s jinými soc.
partnery, ustoupit.

Uvědoměním si úkolů zastoupení zájmu 2. miliónů seniorů a seniorek v Rakousku, byly
četné iniciativy zákonů, kolem jedné velké diskriminující strany vůči starým lidem, nutno
zajistit.

Jako zvláštní událost je překážka v anketě k tématu ,,seniorská bezpečnost,,  v parlamentu,
která byla dne 6. března 2002 projednávána. Z této organizace vychází nutnost upravit
četné impulzy a snahy, pro velkou část obyvatelstva. Zástupci sen. rady přijeli na 2. Světové
jednání rady pro seniory do Madridu. Svoje připomínky a úmysl zřídit právní zastoupení u
sen. rady, se bohužel se nesetkalo s úspěchem.

2003

Kolem žádosti staří generace, zvláště kolem spotřebitelské ochrany, byla stanovena
spolupráce se spolkovým ministerstvem pro soc. bezpečnost, generace a spotřební ochrana
s tématem  ,, bezpečně žít,, Toto bylo překážkou vstupu nové organizace ,, akce seniorská
bezpečnost,, která se dne 1.října 2003, ve Vídni organizovala. Tato akce byla proto zařazena
pro rok 2004 do následující řady akcí.

Jako dlouhodobý požadavek bylo připraveno přijetí expertů v bezpečnostní komisi.  Sen.
rada byla přijata v rakouské radě pro dobrovolnou práci a bylo schváleno svazové právo
žaloby, podle zákona o azylovém pobytu.

Kolem starších generací v přístupu k internetu a ulehčení kolem ,, digitálního kanálu,, se
vyrovnat mezi mladými a staršími byla podpora vzájemného projektu www.seniorcom.at ,
schválen. Konkrétně byla také podniknuta snaha vstřícně působit v turistické oblasti, aby
mohlo stále více seniorských organizací, cestovat.



Ve snaze faktického ocenění jako 5. sociální partnera, bylo nutno vzdorovat masivním
protestům. Vznikl návrh, aby žádná pozvánka sen. rady k Rakouskému shromáždění u
kulatého stolu ve věci zabývající se seniorskou problematikou, nedošla.  

2004

Nutno podotknout, že byly veliké překážky při zajišťování odborníků pro akce ,, Akce
seniorská bezpečnost,, které proběhly v Kladenfurtu, Insbrucku a Linci, které se týkaly
cvičného vzdělávání v Salsburku. Od organizací začali docházet četné impulzy pro
pokračování těchto akcí uvnitř sen. organizací.

Pro ochranu starších lidí následovalo připojení k rakouské bezpečnostní radě a přijetí sen.
zastoupení k zřizovateli konferencí u hlavního svazu, dále u zřizovatele soc. pojištění. Toto
může být první krok pro spolurozhodování, které se týká všech seniorů a bude mít základ
pro vznik dalších relevantních samosprávních sborů.

2005

Dne 24. ledna byl při přijetí u spolkového prezidenta Dr. Heinz Fichera projednána aktuální
situace seniorů a seniorek v Rakousku. Také byli přijati dne 23. března u sociální ministryně
Ursuly Haubnerové. Byly projednány požadavky a žádosti starých lidí, kteří mají svoje silné
zastoupení.

Sen. radě byla v roce 2005 přiznána další zákonná práva v novém bezpečnostním sboru.
Byl to důležitý krok pro oficiální uznání seniorů, jako významnou spotřebitelskou skupinu.
Úspěšná byla také příprava pro vytvoření nového indexu cen pro domácnosti důchodců
(PIPH) a od roku 2006 bylo jeho působení schváleno.

V červnu 2005 umřel dlouholetý prezident LH-Stv. aD Stefan Knafl. Jeho nástupcem bude
spolkový předseda sen. Spolkového prezidia NR aD Dr. Andreas Khol.

2006

Dne 19. června 2006 byla na jedné společné tiskové konferenci seznámena se statistickým
a cenovým indexem Rakouska důchodcovských domácností (PIPH 2005). Byl prezentován
rozdíl spotřebního cenového indexu (VPI 2005). PIPH sehrála také roli při vytváření
penzijních úprav. Problémy v oblasti péče a opatrování, zvláště starších osob, bylo
diskutováno a načrtnuto. 

Dne 10. října 2006 bylo na celodenní poradě ,, Péče a opatrování ,, za účasti více jak 250
lidí seznámeno s návrhy, ohledně této problematiky. Důsledkem je vznik pomocné
organizace- pracovní skupiny, která koncem roku 2006 už měla první výsledky a návrhy pro
budoucí úpravu pomocné péče – potřebného opatrování osob. Návrhy byly podány. 

V roce 2006 bylo poprvé zřetelné, že od roku 2000, kdy bylo přeneseno na důchodcovské
pokladny podnikové důchody, bylo ve vícero případech, důchody zkráceny. Vývoj má do
budoucna nadále pokračovat. Ze sen. rady bylo v řadě rozhovorů mezi zástupci ochranného
spolku pro oprávnění důchodové pokladny (pekabe), jednak jako odborový svaz u spolkové
hospodářské komory mít možnost, ke zlepšení situace, zpracovat zákonnou úpravu pro
zamezení masivního zkracování pokladního důchodového plnění. Tato tématika společného



zasedání pod záštitou sen. rady má za úkol se dostat na veřejnost. Krátce po dohodnutém
termínu došlo však náhle k nepřekonatelným rozdílům v chápání mezi zástupci zmocněnců
důchodových pokladen a zástupců odborových svazů důchodových pokladen, takže
zasedání muselo být odvoláno.

Podstatní úkol ze zákona, který je spolkové důchodové radě přidělen, tvoří sestavu
rozsáhlého spolkového důchodového plánu. K tomu bylo 3. června 2006, pod rozhodující
spoluprací sen. rady a spolkového důchodového poradního sboru (také s užším
předsednictvím sen.rady) plánované zahájení jedné organizace, zastaveno.

Zástupci sen.rady mají v prac. skupinách reformovat, se zástupním právem,  zavedení a
ustavení této problematiky vůči pacientům.

2007

V lednu došlo ze strany sen. rady v tématu ,,Sociální jistota důchodců-šťastné stáří),
k zjištění problému ohledně neufinancovatelných důchodů ze zdravotnictví.

V březnu 2007 byly v rámci společné tiskové konference, ohledně navržených požadavků
sen.rady, jakož i výsledky ze 7 pracovní skupiny k tématu ,,Péče a opatrování,,  prezidentem
a zástupci spolkové pracovní společnosti svobodné charity (BAG), představeny veřejnosti. 

Velikým úspěchem byla sbírka 400.000 podpisů od Rakouské sen. rady a jeho

členských organizací, jako požadavek pojištění důchodců. Předáním požadavku vedení
vlády, následovalo jednání s novou vládou, která byla zahájena na podzim 2007.

Paní ministryně získala od sen. Rady, statistiky Rakouska. Byl také předán cenový index pro
důchodové domácnosti a pro jeho plné zohlednění do důchodové úpravy. Definitivní
zákonné uznání nebylo bohužel možné uplatnit.

Obtížné jednání bylo s ochranným sborem který má oprávnění  jednat s důchodovou
pokladnou, jakož s odborovým sdruženým důchodcovské pokladny, což vedlo ke snaze
vypracovat se všemi stranami přijatelné řešení. Jednání budou nadále pokračovat.

Nejsilnější faktické uznání rak. seniorské rady, jako zákonného zájmového zastoupení, vede
k zapojení v mnohých politických stranách do rozhodovacího procesu. Např. u sněmovních
konzultačních pracovních skupin k důchodové, pečovatelské a opatrovnické oblasti, jakož i
k evropským iniciativám.

2008

V březnu se rozhodlo utvořit pracovní skupinu, která navrhne daňovou reformu, ve smyslu
rovnosti seniorů a aktivních zaměstnanců. V rámci tiskové konference v květnu bylo
představeno omezující daňovou oblast důchodkyň a důchodců, týkající se zvláště –
papírových pohledávek Rakouské seniorské rady. Mnozí tehdy pracovali a dosavad museli
důsledně vymáhat. Body k daňové reformě byly teprve dne 1. 1. 2016 změněny.

Snaha upravit návrh daňových reforem u důchodového pokladního zákona vedly k překážce
informačního váznutí k tématu důchodové pokladny a daní. Společně s pracovní komorou ve
Vídni, s VBV a důchodovou pokladnou AG dne 30. června ve Vídni byla v následujícím roce,
zřízena expertní skupina u ministerstva financí.



Ačkoli na podzimním jednání s rozdělenou vládou nepřinesl žádný průlom, byl cenový index
pro důchodové domácnosti (PIPH) přesto značný. Vliv na ukončení národní rady
k důchodové úpravě 2009 byl rozhodující návrh k důchodové úpravě podle PIPH a byl
schválen.

19. prosince 2008 se setkali oba prezidenti seniorské rady se spolkovým kancléřem
Wernerem Faymanem a vicekancléřem Josefem Prollem k pracovní schůzce. Byli
informováni o cílech zákonného seniorského zastoupení a byli také informováni o veřejných
důchodových požadavcích. Kancléř a vicekancléř ujistili oba seniorské prezidenty jejich

plné zapojení do důchodové rady ve všech důchodových záležitostech.

2009

Při pokračující se snaze pro zachování jednání důchodců pro přiznání PIPH ovlivnilo úsilí
k navýšení limitní částky (Vazba) u důchodové vazby. Zkouška platnosti PIPH v pracovní
skupině u soc. ministerstva a rovněž v první půlce roku byl masivní vstup pro zrušení
důchodového pojišťovacího příspěvků u úředníků a dalších profesních skupin. Byl vznesen
požadavek k důchodové pokladně okamžitě zahájit pro důchodce, kteří jako následek
problémů v ekonomice masivně ztrácí, urychleně přijmout zaopatření ve stáří.

V kampani při prevenci diagnóz, terapie, neurologickoartitické,  resp. neurologických
onemocnění ve vysokém stáří bude požadována spolupráce s Rakouskou společností pro
neurologii při ministerstvu zdravotnictví.

Potěšitelné ale bylo na valné hromadě schválení závěru nových vedoucí pozic pro předsedy
a utvoření podkladů pro další namáhavé úsilí Rakouské rep. rady.

Jako důležitý mezník na cestě ke kladnému ocenění zákonného legitimního zastoupení
zájmů a soc. partnerů, které vzniklo 8.řijna 2009 který spolkový prezident, spolkový kancléř,
vicekancléř, spolkový ministr, straničtí zastupitelé a zastupitelé ostatních soc. partnerů,
poctili svoji účastí.

V rámci rozsáhlé nabídce v úvodu, bylo zdůrazněno, že Rakouská sen. rada má za hlavní cíl
své práce úplné a rovnoměrné zastoupení seniorů a seniorek na celkovém politickém,
ekonomickém a společenském dění, které se děje v Rakousku.

Ze strany sen. svazu byla v roce 2009 poprvé vypsána mediální cena ,,seniorská růže,, a ,,
seniorská kopřiva,, časově shodné znázornění důchodců o které mají možnost žádat
v médiích.

2010

U příležitosti 10 výročního dne uznání jako zájmového zákonného zastoupení – čili jako
5 sociálního partnera – pozvali 1. června 2010 prezidentku národní rady mag. Barbaru
Prammer a prezidenty Rakouských seniorských rad k slavnostnímu aktu ,, seniorská rada-
10.let sociálního partnerství,, v parlamentu. Jak spolkový prezident Dr. Heinz Fischer, tak i
nejvyšší vládnoucí zastupitelé, tak i zástupci jiných soc. partnerů se dostali ke slovu.

V rámci akce zdůraznil prezident Dr. Andreas Khol : ,,jen když v těchto těžkých dobách
všechny skupiny – ale také všechny generace, kteří jsou na palubě, může hrdá loď
Rakouska zdárně vést do budoucnosti všechny generace



Prezident Karl Blecha na úvod vyzdvihl ,,všichni vidí v našem sociálním partnerství základní
kámen našeho soc. smíru. Co společnost drží pohromadě je také solidarita mladší a starší
generace. Výsledek události soc. partnerství v Rakousku bude jenom za plného zapojení
starší i mladší generace, které může najít svoje pokračování.

Prezidentka národní rady a prezidenti Rakouských rad měli na pořadí 27. září 2010
v parlamentu jednu celodenní poradu k tématu ,,budoucí léčebné financování v Rakousku,,
kde bylo pozváno více jak 150 účastníků.

Jednota tví na tom, že potřebujeme pečovatelský systém, který všem Rakouským
důchodkyním a důchodcům, ale také obyvatelům Rakouska, nabídnout stejné požadavky a
stejné šance, aby byla vysoce hodnotná a krajově dostupná pro ošetřování a péči. Význam
akce tvoří nutná žádost tvorby jedné – z daňových prostředků – základu na léčení. Tento
základ na léčení byl z pomoci sen. rady zpracován v březnu 2011. Novinkou u
pečovatelského příspěvku – odstupovacího způsobu, bylo zvláště jeho zkrácení. A tyto
společné požadavky aby mohlo pokračovat základní ošetření , bylo obsáhle změněno.
Obsáhlost dětského regresu by zadáno zrušit.

Pro rok 2010 se zvláště musí vyzdvihnout, pokračující snahy k reformám k důchodovému
pokladnímu systému a účast při projednávání dlouhodobého zabezpečení důchodců.

2011

Stěžejný úkol v roce 2011 je spolupráce se spolkovým ministrem pro práci, soc. a
spotřebitelskou ochranu pro vypracování spolkového plánu pro důchodkyně a důchodce,
požadavek pro znovu zavedení samostatně výdělečné činnosti, částky pro důchodce a
podporu sen. organizací během evropského roku, volné povolení činnosti od roku 2011
v rámci  boje proti partnerskému násilí na starších ženách.

V roce 2011 byly opět jednány návrhy k reformě důchodového systému, jakož i aktivity
zachování domácích lékáren prokázat závadu nuceného odchodu do důchodu a kladen

důkaz na práci sen.rady.

2012

Během sympozia ,,aktivní stárnutí-rakouská cesta,, byly společně s OPIA a Rakouskou
platformou pro vzájemnou disciplinovanost dotazů dne 29. května 2012 v parlamentu
veřejně prezentován spolkový plán pro důchodkyně a důchodce.

Právě tvorbou spolkově-důchodového zákona v roce 1998 byla oznámena tvorba
spolkového sen. plánu. Jeho sestava bylo mnoho let požadována a sen. rada v roce 2007
předložila jeho koncept. Závěrečnou úpravu udělala sen. rada v roce 2011 ohledně úpravy
spoluúčasti. Dne 31. ledna 2012 poprvé spolková vláda schválila plán spolkových důchodců
a vzala na sebe závazek ohledně seniorské populace.

V rámci jedné akce, kde bylo přes 400 účastníků, zahájila vláda a parlament, mluvčí a
mluvkyně stran, pozici sociálního partnera. V programu byly výsledky předních zástupců a
zástupkyň se znalostí analyzovat a diskutovat.

Dne 6. listopadu 2012 pozvali prezidentku nár. rady Dr. Barboru Prammer, zástupce
mládežnického svazu a sen. rakouskou radu společně na akci k tématu ,,stejné šance pro



stáří a mládí ?,, do paláce Epstein. Organizace věnující se tématu generační spravedlnost

z pohledu úhlu a rozdělování šancí, což má vést k výměně názorů rozdílných generací.

Při diskuzích v pracovních skupinách vzešla společná žádost ve smyslu evropského roku
pro aktivní stáří a solidarity tematicky mezi generacemi. Výsledky prac. skupin byly při
vystoupení na plenární schůzi, diskutovány a mají za následek vytvoření jedné rozsáhlé
dokumentace. 

Ke společnému konci organizace evropský rok 2012 by měl být vznesen větší význam na
mezigeneračními  vztahy . Na konci byla také projednána výzva, aby generační dialog,

jako trvalý proces byl porozuměn instituciálně v rovině mezi mládeží a seniorském
zastoupení v denní politice. Jen skrze rovnoprávného oprávnění a spolu účastnictví mohou
zájmy odlišných skupin obyvatelstva probíhat. Samozřejmě nesmí být žádná generace
omezena na svých právech.

Rok 2012 dále ovlivnil boj proti zdražování, vyjednáváním u invalidního důchodu a
zdravotnické reformy, rovněž tak požadavky na zavedení elektronických zdravotních potřeb
ELGA a E- medikací.

Obzvlášť je také potřeba vyzdvihnout reálné znázornění penzijních výdajů a státních

příspěvků. Přitom bylo konstatováno, že vybraná částka 18 miliard byla rozkradena a
dokázáno, že zbývající skuteční státní příplatek naposledy činil jen 3,7 miliard euro. Tento
státní příspěvek nezajistil plné pokrytí, ani na základě vyšší platby ani nižšího proplacení.
Toto je ale výsledkem politického souhlasu u základu penzijního pojištění v roce 1956. Proto
bylo financování z jedné třetiny daňových prostředků a dvou třetin z příspěvků
(zaměstnavatel a pracující) do budoucnosti přijato.

2013

Neradostní byl také způsob, kdy nebylo možné prolomit odpor u škrtů příspěvků
důchodového pojištění pro malé důchody, sirotčích důchodů a veřejných zaměstnanců.

Prostřednictvím jedné petice k německému spolkovému sněmu byly vyzvány, aby se
zpětnou platností došlo ke zdanění od roku 2005 do roku 2011 německé důchody pro osoby
německého původu, které žijí v Rakousku. Dle názoru rakouské sen. rady má německý úřad
svoji informativní povinnost oznamovací. Kolem 150.000 rakouských důchodkyň a
důchodců, kteří z Německa pobírají důchod, byli a jsou s tímto doplatkem masivně
konfrontováni. Samozřejmě se Rakouské ministerstvo financí touto záležitostí dlouhodobě
zabývá.

Vytrvalost a stálost při sledování cílů a naléhavosti přispěli, že od roku 2014 důchodci
z nezávislé péče mohou navíc volit.

Z demokratického rozhodnutí byl ze strany rakouské seniorské rady podán právní názor
k dané problematice. Pro potřebu bylo zvlášť zadrženo rozšíření nástrojů v přímé demokracii
a důvodné věty prodiskutovány, ale aby přitom v důsledku stačila pouze proměna u
ústavního svazu, která jedná od roku 1929. Z existujícího návrhu stanoviska, který ještě není
upřesněn a není pečlivě ověřen, byla diskuze k ustanovení jednoho aktuálního výboru, který
přes národní radu toto iniciovala.



Dne 23. října 2013 byla v parlamentu zahájena 10 řádná valná hromada Rakouské
seniorské rady. Ze 180 účastníků přišel WKO-viceprezident KR DI Dr. Richard Schenz,
OGB-prezident Erich Foglar, spolkový ministr Dr. Reinhold Mitterleher, spolkový ministr
Rudolf Hundstorfer jakož i vicekancléř Dr. Michael Spindelegger a spolkový kancléř Werner
Faymann a měli možnost vystoupit. Vyvrcholením programu byl slavnostní projev
spolkového prezidenta Dr. Heinze Fischera.

Na této valné hromadě, byla změna stran a struktur, seniorského zastoupení, změněna.
Doposud bylo možno, bez voleb, zvolit předsedu nebo presidium sen. rady, vedlejší
důchodový svaz, důchodové společenství a sen. radu k spolkovému sen.sboru (poradní
grémium v BMASK) což bylo ustanoveno ministrem.

Na základě toho vzrostla, za dlouhá léta, struktura mezi sen. radou a jednotlivými
demokratickými zmocněnci ze seniorských zástupců. Toto bylo zrušeno a nyní budou
všichni předsedové a členové předsednictva, v rámci přímé volby zvoleni na plenárních
schůzích. Delegáti budou, od svých členů, demokraticky zvoleni a jmenováni.

Ke konci roku 2013 následovalo připojení obou prezidentů sen. rady Karla Blechy a Dr.
Andrease Khola- jako seniorských zástupců,zvoleni  jako vyjednavatelé v pracovních
skupinách pro koaliční jednání mezi SPO a OVP.

2014

Zvláště bude nutno, přes velké překážky, uspořádat ankety ,,co udělat pro lepší péči a co
udělat pro ošetřování,, . Dne 22. září byl v parlamentě seminář, kde také promluvil ministr
pro sociální věci a jednání. Jednohlasně byli přitom vzneseni další reformní požadavky
z vedení správy pro ošetřování-včetně zajištění potřebních dávek.

Rok 2014 dále ovlivnil, při předběžných rozhovorech a předpřiprav, požadavky pro daňovou

reformu, která bude v příštím roce ze zákona změněna.

Na popud rakouské sen. rady byla, od pěti národních poslanců rady a z pěti frakcí, udělána
petice ,,hlasovací právo pro důchodce v orgánech samosprávy v oblasti nemocničního
pojištění,,  a podána do parlamentu.

Společně s SVA byly zrušeny důchodcovské příspěvky pracujících důchodců. Speciálně byl
změněn způsob zdanění pro výkon plnění z penzijní pokladny. Bylo upraveno dle požadavku
sen. rady.

Na jednání petičního výboru (viz 2013)rozhodl spolkový sněm, po poradě v roce 2014,aby
petiční jednání byla uzavřena.

2015

Dle aktuální představy starších osob vznikly (jak je uvedeno v roce 2009) mediální ceny

,,seniorská růže,, a ,,seniorská kopřiva,, aby byla vypsána pro každý rok a v součinnosti
s rakouským novinářským klubem – OJC a bylo zařazeno do kategorií novinářské symboliky.
Počátkem roku 2015 byly právě tyto ceny po šesté uděleny. Nejen pro spolkovou politiku, ale
také pro sen.radu jsou daňové reformy velikou výzvou. Pokračuje zapojení sen.zástupců
do politicky dohodnutých pracovních skupin. Tato spolupráce a besedy s lidmi ve spolcích a
rovněž s poslanci všech politických složek, přináší veliké výsledky u změn veřejných



dlouhodobých námětů. Zatížení daňového tarifu negativně působí na všechny důchodkyně a
důchodce povinnost platit daně ze mzdy bezprostředně na výši čistého důchodu. Pro
poživatelé nižších penzí pod daňovou hranicí, byly poprvé prosazeny negativní daně
(příspěvek pro placení KV). Bohužel zůstalo rozhodnutí toho, že byl poživatelský příplatek
vyloučen.

Na společné slavnosti ,,15.let generačně-sociálního partnerství,, dne 15 září 2015 bylo
zastoupení svazu mládeže a Rakouské sen.rady, analyzováno a společně diskutováno.

Rekapitulace

Celkem úspěšně se dá, během 15 let činnosti seniorské rady, ohlédnout. Na počátku byla
pochvala jako zájmové zastoupení pro ochranu starší generace a možnost tlačit na vládu při
prosazování spravedlivých požadavků. Tímto tlakem také došlo k rozvinutí diskuzí, a
k možnosti jejich projednávání s ministry. 

Jako hlavní cíl také zůstává možnost faktického srovnání s jinými sociálními partnery a také
uznání toho, aby Rakouská seniorská rada měla veřejné místo a mohla poskytovat, ze
zákona, zastoupení svých zájmů pro celkem 2,3 miliónů seniorek a seniorů, které
v Rakousku žijí.

Dodatek: zákonní posudek.

Rakouská seniorská rada, jako pobočka seniorského sboru a spolkového seniorského
poradce u BMASK a zákonně uznaného   zájmového zastoupení k odbornému posouzení a
oprávnění ze zákona. Rovnoměrně byl tento zákon brán jako skuteční, přičemž si sen. rada,
ze své pozice, mohla navrhnout pozměňující návrhy, případně doplňkové návrhy pro seniory
zvláště důležité.

Rok Koncepty Odevzdaná
vyjádření

2000 106 11
2001 232 16
2002 272 10
2003 287 15
2004 232 11
2005 171 4
2006 125 10
2007 152 12
2008 139 15
2009 161 12
2010 163 24
2011 133 17
2012 154 12
2013 148 7



2014 106 11
Do 07/2015 72 6

sečteno 2653 193


